
عرضه از ۱۴ شهريور 
»تمساح خوني« به اكران آنلاين نزديك شد

فيلم س�ينمايي »تمس�اح خوني« ب�ه كارگردان�ي ج�واد عزتي از 
چهارش�نبه ۱۴ ش�هريور در ش�بكه نمايش خانگي اكران مي شود. 
به گزارش ج��وان از روابط عمومي پلتف��رم، فيلم »تمس��اح خوني« كه 
نخستين بار در جش��نواره فجر به نمايش درآمد و پرمخاطب ترين فيلم 
اين جشنواره بود از ۱۴ ش��هريور به صورت آنلاين نمايش داده مي شود.  
»تمساح خوني« اولين س��اخته جواد عزتي از چهارشنبه ۱۴ شهريور در 
س��ينماي آنلاين فيليمو اكران خواهد شد.  داس��تان اين فيلم را پدرام 
افش��اري به نگارش درآورده و كامران حجازي، تهيه كننده اين اثر است. 
جواد عزتي، عباس جمشيدي فر، الناز حبيبي، بهزاد خلج، شبنم قرباني و 
سعيد آقاخاني نيز در اين فيلم كمدي- اكشن به ايفاي نقش پرداخته اند.  
داستان فيلم حول محور دو شخصيت اصلي به نام هاي هومن )جواد عزتي( 
و پيمان )عباس جمش��يدي فر( می چرخد كه با دردس��ر بزرگي روبه رو 
شده اند و كمبود مالي دارند، به همين خاطر، آنها تصميم مي گيرند به قمار 

روي بياورند، اما دچار گرفتاري هاي زيادي مي شوند. 

نما | حسین  کشتكارحكمت

در گفت و گوي »جوان« با مصطفی محدثی خراساني عنوان شد  

مرحوم بهمني شاخص هاي ترانه معاصر را ارتقا بخشيد

مرحوم بهمني از ش�اعران نوگرا محس�وب 
مي شوند. سبك شعري ايشان چقدر توانست 
در ده�ه 50 و 60 روي ش�اعران عص�ر خود 

تأثيرگذار باشد؟
نمي توان گفت مرحوم بهمني پيش��گام جريان غزل نو 
بوده اند. ديگران اين مسير را آغاز كرده بودند، ولي به نظر 
مي رسد از موفق ترين كساني كه توانست با آثار درخشان 
خود در كنار شاعراني مثل حسين منزوي اين مسير را به 

تثبيت برساند، آقاي بهمني بود. 
نقش آقاي بهمني ب��ه اين لحاظ حائز اهميت اس��ت كه 
جريان س��رودن ايشان چند دهه اس��تمرار داشته است. 
ديگراني آمده   اند، چند سالي كار كرده  و بعد افول كرده اند، 
اما آقاي بهمني حداقل 50 سال در عرصه غزل نو فعاليت 
مستمر، تأثيرگذار و درخشان داش��ته اند و به اين لحاظ 
مي توانيم ايشان را يكي از سرآمدان جريان غزل نو بدانيم. 
ضمن اينكه ايشان به دليل حسن معاش��رت، مهرباني، 
مقبوليت عام و محبوبيتي كه بين همه از هر طيف و با هر 
نگرشي داشت، توانست شاعران بسياري را تربيت كند. 
او انس��اني باانرژي بود و در اكثر مجالس و محافل حضور 
داشت. خودش هم انجمن ادبي و دوره هاي آموزشي در 
جاهاي مختلف برگزار كرد. از اين نظر هم ايش��ان چهره 

منحصر به فردي بودند. 
از طرف ديگر، آقاي بهمني توانست توانمندي ها و تجارب 
خود در شعر كلاسيك و غزل نو و ذهن و زبان نو را در ترانه 
و تصنيف پياده كند. اين هم از ويژگي هاي منحصر به فرد 
ايشان است. او توانست با ورود به عرصه ترانه، شاخص هاي 
ترانه معاصر را بالا ببرد، چون قبل از آن هر كس سر سوزن 
ذوقي داشت، بدون اينكه دانش ش��عري و پشتوانه هاي 
مطالعاتي لازم را داشته باشد وارد عرصه ترانه مي شد و چند 

سطر را هم قلمی مي كرد و به عنوان ترانه ارائه مي داد. 
اما آقاي بهمني اين مسير را متحول و ترانه اي را باب كرد 
كه ضمن ترانه بودن از پشتوانه هاي عظيم بينشي، دانشي 
و مطالعاتي برخوردار بود. در مجموع ايشان با حضور خود، 
سطح ترانه كشور را هم ارتقا داد. اين هم موجب شد ايشان 
ش��اگردان زيادي را در كلاس هاي ترانه خودش تربيت 
كند و مجموعه اينها كمك كرد ك��ه آقاي بهمني چهره 

منحصر به فردي در ادبيات روزگار ما باشد. 
با توجه به اينكه ايش�ان ترانه سرا هم بودند، 
درباره مرز ترانه سرايي و شاعري توضيحاتي 

بفرماييد. 
تجرب��ه ثاب��ت ك��رده بس��ياري از ش��اعران توانمند ما 
ترانه س��راهاي خوبي نبوده اند و بسياري از ترانه سراهاي 
خوب ما هم شاعران خوبي نبوده اند. معمولاً اين دو مقوله 
مي تواند جدا از هم باشد، اما آقاي بهمني از معدود افرادي 
است كه توانس��ت بين ش��عر و ترانه پل بزند و ترانه اي را 
ارائه دهد كه به شدت از ظرفيت هاي شعر و صنايع لفظي 
و معنايي شعر بهره مند اس��ت، ولي با زبان ترانه. اين كار 

از هر كس��ي برنمي آيد، اما آقاي بهمني توانست. بركت 
ورود آقاي بهمني به عرصه ترانه اين بود كه شاخص هاي 
ترانه معاصر را ارتقا بخش��يد و س��طح توقع ما را از ترانه 

بسيار بالا برد. 
ايش�ان ترانه هايي دارند كه بس�يار دلنشين 
هس�تند و در ذهن م�ردم ماندگار ش�ده اند، 
حتي با اينكه شايد اسم شاعرش را ندانند. به 

نظرتان رمز اين موفقيت چيست؟
آقاي بهمني مسلط به زبان فارس��ي و ظرفيت و ظرايف 
واژگان و ماهر در كاربرد كلمات و همنشيني آنها كنار هم 
بود. همين هنر خودش را توانست در عرصه ترانه هم ارائه 
دهد. از طرفي آقاي بهمني انساني به شدت مردمي بود، از 
دل مردم جوشيده بود و با مردم كار مي كرد. اصلًا معاشش 
از طريق كار در چاپخانه بود و تعامل زيادي با مردم داشت. 
زبان مردم را خيلي خوب شناخته بود و مي توانست به زبان 
مردم، عميق ترين و ظريف ترين انديشه ها و احساس ها را 
بيان كند. ضمن اينكه ترانه هاي ايش��ان پش��توانه هاي 
عرفاني، اسطوره اي و ملي و المان هاي تاريخي دارد كه به 
زبان هاي ساده و معمول مردم بيان شده است. اين حاصل 

زيست مرحوم بهمني با مردم بود. 
مرحوم بهمني متأث�ر از كدام ب�زرگان ادبي 

بودند؟
نمي ت��وان گفت آق��اي بهمني تحت تأثير ش��خصيت يا 
جريان خاص��ي بودند. آدم هاي ب��زرگ از همه جريان ها 
و نحله ها و گونه ه��ا بهره مي برند، ولي به طور مس��تقيم 
متأثر از هيچ كدام نيس��تند و آقاي بهمني از اين دس��ت 
بود. ايشان همه آثار گذشتگان و آثار درخشان معاصر را 
خوانده و به جانش نشسته بود و بعد موقع سرودن از فيلتر 
ذهن و انديشه و فكر بهمني عبور مي كرد و رنگ بهمني 
را مي گرفت. به نظر من به ش��كل ش��اخص و مشخصي 
نمي شود گفت آثار ايشان تحت تأثير كدام جريان است. 
از همه بهره گرفته بود، ولي رنگ و بوي شخصيت خودش 

را داشت. 
از خلق وخوي اخلاقي و روحيات شاعرانه شان 

برايمان بگوييد. 
اخلاق و روحيات ايشان زبانزد خاص و عام است. سال ها 
توفيق داشتم در شوراي عالي شعر صداوسيما هر هفته 
در كنار ايش��ان كار كنم. س��فرهاي زيادي همراه ايشان 
بودم. در بندرعباس بارها به منزل ش��ان رفته بودم. آقاي 
بهمني بس��يار مهربان و خيرخواه بود. بي چشمداش��ت 
به همه كمك مي كرد، جدا از اينك��ه آن فرد چه تفكر يا 
گرايشي دارد. همه انسان ها را دوس��ت داشت و به همه 
مهرباني مي كرد. ايشان محور وفاق بين شاعران هم بود. 
اين زبانزد همه اس��ت. بزرگ ترين درسي كه من از آقاي 
بهمني گرفتم، محبت بي دريغ و بي چشمداشت است كه 
ايشان به همه داش��تند. اميدوارم ما هم بتوانيم در مسير 

ايشان حركت كنيم. 

     سینما

پس از انتشار يك كتاب

پرونده پزشكي كيارستمي دوباره باز شد

انتقاد بهمن كيارس�تمي به كتاب منتشر ش�ده درباره پرونده 
پزش�كي پدرش زنده ياد عباس كيارس�تمي خبرس�از ش�د. 
بهمن كيارستمي به بخش هايي از كتاب كه برخي روايت ها مبني بر 
نبود شاكي خصوصي در پرونده پزشكي پدرش را ذكر كرده، انتقاد 
كرد. مهم ترين خواسته او با طرح ش��كايت در جريان مرگ عباس 
كيارستمي دسترس��ي به يك گزارش دقيق بوده كه پس از هشت 

سال، به رغم وعده هاي داده شده هنوز به او ارائه نشده  است. 
اين كتاب در شرايطي منتشر شده كه هشت سال از سفر ابدي عباس 
كيارستمي، كارگردان مطرح سينماي ايران مي گذرد و پرونده پزشكي 
او با پيگيري هاي حقوقي فرزندش )بهمن كيارستمي( براي مدتي 
طولاني يكي از سوژه هاي داغ رسانه ها بود كه در جامعه هم بازتاب 
خود را داشت.  بهمن كيارستمي در مصاحبه با يكي از رسانه ها گفت: 
از خود كتاب كه خبري نداشتم، فقط قبلًا يكي، دو بار آقاي رمضاني 
نويسنده كتاب را ديده بودم و مي دانستم كه از ابتداي رسيدگي به 
پرونده پدرم، بابت پژوهش هايي كه براي يك مستند انجام مي دادند، 

در جريان امور قرار داشتند. وقتي هم از رونمايي چنين كتابي مطلع 
شدم، قصدي براي اظهارنظر نداشتم تا اينكه نسخه اي از آن به دستم 
رسيد و پس از خواندنش لازم دانستم نكاتي را مطرح كنم؛ آن هم فقط 
در حيطه تخصصي خودم به عنوان يك مستندساز و درباره ساختار 

كتاب، پژوهش و مصاحبه هاي انجام شده  است. 
وي بيان كرد: در مقدمه كتاب ادعا ش��ده كه مصاحبه با پزشكان 
مرتبط با پرونده براي ثبت در تاريخ و قضاوتي خارج از حاش��يه ها 
و ارائه اطلاعات بيش��تر و دقيق تر انجام شده است؛ چه نيت خوبي 
ولي حيف ك��ه با س��اختار كتاب ب��ه هيچ وجه همخوان��ي ندارد. 
ش��گفت انگيزترين بخش اين كت��اب براي من گفت وگ��و با دكتر 
خسرونيا است، يعني رئيس هيئت بدوي نظام پزشكي كه در واقع 

ايشان به نوعي قاضي اين پرونده هم بودند. 
ايشان گفته اند پرونده اصلًا شاكي خصوصي نداشت و سازمان نظام 
پزشكي به  خاطر حساسيت پرونده عباس كيارستمي به اين ماجرا 
ورود كرده است! اين حرف بسيار جالب است، چون روزي كه قصد 
طرح شكايت داشتم، ايش��ان مرا به دفتر خود دعوت كرد و گفت، 
»شكايت نكن. به جايي نمي رس��ي. طرح شكايت فقط فضاي بدي 
عليه پزش��كان ايجاد مي كند و اگر ش��كايت تو به نتيجه نرسد آنها 
مي توانند براي اعاده حيثيت تو را دادگاهي كنند. « طبعاً ما به توافق 
نرسيديم و من فرداي آن روز با كمك خانم منوچهري - وكيل پرونده 
- شكايت مان را ثبت كرديم. تمام س��ابقه اين پرونده ها در سازمان 
نظام پزشكي و پزشكي قانوني موجود است. چطور ممكن است به اين 

راحتي گفته شود كه اين پرونده شاكي خصوصي نداشته؟
منبع: مهر 

نجوم مرا با خدا پیوند داد

    مينا فرقاني
»تي�م المپياد نج�وم دانش آم�وزي ايران با 
كسب پنج نشان طلا، مقام نخست هفدهمين 
المپياد جهاني نجوم و اخترفيزيك را به دست 
آورد.« ششم شهريور ماه، اين تيتر بسياري 
از خبرگزاري ها بود. »حنانه خرم دشتي« تنها 
دختر دانش آموز اين تيم، متولد سال ۱۳۸5 
در تهران است كه شبي خيره به آسمان نگاه 
كرد و يك دل، نه صد دل عاش�قش ش�د. او 
علاقه اش را دنبال كرد تا رسيد به مدال طلاي 
جهان! با خرم دشتی به گفت وگو نشستيم تا 
از اين علاقه و تجربه افتخارآفرينش بگويد. 

    
چه چيزي شما را با آسمان پيوند داد؟ 
در واقع برايمان بگوييد كه انس شما با 

ستاره ها و افلاك از كجا آغاز شد؟ 
كلاس نهم بودم و هنوز به رش��ته خاصي علاقه 
پيدا نك��رده بودم و تازه داش��تم ب��ه آينده اش 
مي انديشيدم. يك شب سرم را به سمت آسمان 
بلند كردم و چند دقيقه  ب��ه آن خيره ماندم. در 
همين آس��مان تهران كه پ��ر از آلودگي نوري 
است، متوجه ش��دم هرچه بيشتر نگاه مي كنم 
س��تاره هاي بيش��تري مي بينم. آن لحظه يك 
احساس بي نهايتي در من ايجاد شد. همين حس 
مرا تا مدال طلاي جهاني نجوم كشاند و به شدت 
جذب نجوم كرد، اما كار به اين حس ختم نشد. 

نجوم مسير من را به خدا گره زد. 
او مي گويد: »من خان��واده اي مذهبي دارم. به 
سن تكليف كه رس��يدم با الگوگيري از مادر و 
خواهرم چادر مي پوش��يدم. بزرگ تر كه شدم، 
ديدم احساس خاصي به چادر ندارم و در بازه اي 
آن را كنار گذاشتم، اما همزمان با اينكه به آسمان 
علاقه مند شدم، ناگهان به خودم آمدم و گفتم 
»همه اين زيبايي ها آفريننده اي دارد و من بايد 
به طريقي از اين آفريننده تشكر كنم. اينطور بود 
كه مس��يرم به خدا گره خورد و كم كم در تمام 

عقايدم محكم تر شدم.«
ام�ا بروي�م س�راغ المپي�اد و نجوم! 
اختر شناسي در ايران چقدر به عنوان 

يك رشته دانشگاهي ريشه دارد؟ 
ش��ايد تا به حال اغلب ايراني ها فكر مي كردند 
ستاره شناسي صرفاً موضوعي است كه در ناسا 
و امريكا موضوعيت دارد. بخش نجوم بيش��تر 
به ماهواره ها و فضاي اطراف مان كه ش��هودي 
از آن داري��م، مي پردازد. بخ��ش اخترفيزيك و 

كيهان شناسي به فضاي دورتر از ما مي پردازد. 
اخترفيزيك درون ستاره ها را بررسي مي كند و 
كيهان شناسي، كهكشان ها و اجرامي را كه خيلي 
از ما دورند. المپياد نجوم ب��ه دو بخش تئوري 
و عملي تقسيم مي ش��ود؛ بخش تئوري همان 
فيزيك و رياضيات است كه به سراغ اخترفيزيك، 
ماهواره، نجوم فضايي، هندس��ه هاي فضايي و 
كيهان شناسي مي رود. بخش عملي هم به رصد 

و تحليل داده هاي رصدي مي پردازد. 
تا چند س��ال پي��ش امكانات مطالع��ه در علم 
نجوم كمتر بود، ب��ه همين خاطر بس��ياري از 
كودكان و نوجوانان نس��ل هاي قبل از پيگيري 
اين علم محروم ماندند. من در مدرسه اي درس 
مي خواندم )فرزانگان( كه امكان��ات لازم براي 
ش��ركت در المپياد نجوم و اخترفيزيك را مهيا 
كرده بود و ما مي توانستيم خارج از برنامه كلاسي 
براي اين المپياد درس بخوانيم. استادانمان هم 
س��ال بالايي هاي ما بودند كه خودش��ان مدال 
گرفته بودند، يعني كساني كه مسير ما را رفته 
بودند و قبلًا جاي ما نشسته و حالا آمده بودند به 
ما كمك كنند. ما توانستيم از تجربه آنها كاملًا 

استفاده كنيم.«
در ايران يكي از ش��اخه هاي فيزيك در مقطع 
كارشناسي، رشته اخترفيزيك است. خيلي جا 
دارد كه در اين رشته پيشرفت كنيم، چون اين 
رشته در رشد و پيشرفت جهان بسيار مؤثر و مهم 
است. گواهش اينكه مثلًا عنصر هليوم از طريق 

همين اخترفيزيك كشف شده است!
»ما در جو زمين هليوم نداشتيم. با رصد سطح 
خورشيد عنصر جديدي ديده شد كه نامش را 
هليوم گذاش��تند. خيلي از اكتشافات ديگر هم 
از همين طريق به علم راه پيدا كردند. فرستادن 
ماهواره ها به فضا هم به رش��ته نج��وم مربوط 

مي شود و از جهات مختلف مي تواند به پيشرفت 
كشور كمك كند. 

اخترفيزيك در ايران زمينه چنداني براي فعاليت 
ندارد و كسي كه اين رشته را در ايران مي خواند، 
نهايتاً مي تواند اس��تاد المپياد يا استاد دانشگاه 
شود. اين رشته در س��طح جهان هم بيشتر در 
مس��ير تحقيق و پژوهش قرار مي گي��رد و در 

تحقيق، مشاهده و آزمايش خلاصه مي شود. 
زمين تخت گراي�ان ام�روز ادعاهاي 
ج�دي را مط�رح مي كنن�د. نظرتان 

چيست؟ 
كم وبيش اخبار و مطالبش��ان را در شبكه هاي 
اجتماعي ديده ام. نمي توان��م با قطعيت بگويم 
خرافه اس��ت، اما چيزي كه تا الان رصد شده، 
نشان مي دهد كه تمام سيارات كروي هستند. 
در اين ميان چرا زمين بايد تخت باش��د؛ به هر 
حال مطالعه بعضي نظراتش��ان برايمان جالب 
است، حتي گاهي از مطالبشان ايده مي گيريم 
كه س��ؤال خاصي را براي المپياد طرح كنيم تا 

بچه ها حل كنند. 
همه از چش�م طم�ع دانش�گاه هاي 
خارجي ب�ه نخبه ه�اي كنك�وري و 
المپيادي خبر داري�م. فكر مي كنيد 

در ايران بمانيد؟
تا مقط��ع كارشناس��ي در ايران خواه��م ماند. 
بعد از آن قصد دارم مهاجرت تحصيلي داش��ته 
باش��م تا زندگي در فرهنگ ديگر و تحصيل در 
دانشگاه هاي ديگر جهان را تجربه كنم، اما حتماً 
به كش��ورم برمي گردم، چ��ون نمي توانم جاي 
ديگري زندگي كنم. من در ايران متولد شده ام، 
روحم با فرهنگ اينجا آميخته شده و زندگي در 

هيچ جاي دنيا برايم ممكن نيست.
فكر مي كرديد طلا بگيريد؟

وقتي وارد مطالعه المپيادي شدم با خودم گفتم 
من آمده ام كه براي علاقه هاي��م درس بخوانم. 
مي خواهم دوره دبيرستانم را طوري بگذرانم كه 
وقتي تمام شد از خودم كه پرسيدم »چه كردي« 
بتوانم جواب بدهم »كاري كه دوست داشتم و از 
آن لذت مي بردم.« همين طور با علاقه پيش رفتم 

و نتيجه اي گرفتم كه از آن راضي  هستم.
اولين تصويري كه بسياري از ما از حنانه 
خرم دشتي ديديم، كليپ مواجهه او با 
مادرش بعد از بازگش�ت به ايران بود. 

درباره اين تصوير برايمان بگوييد. 
لازم اس��ت درباره نق��ش مهم پدر و م��ادرم در 
موفقيتم بگويم. من بعد از ۱۲ روز مادرم را ديده 
بودم و مي خواستم بغلش كنم كه ناگهان خبرنگار 
جلو آمد. آنقدر دلتنگ و ذوق زده بودم كه فقط 
از مادرم گفتم. پدر و مادرم هميشه پشتم بودند 
و حمايتم كردند تا علايقم را دنبال كنم. در اين 
مسير هر كتاب يا وس��يله اي را كه مي خواستم، 
حتي به س��ختي، برايم مهي��ا مي كردند. پدرم 
خيلي اوقات از كارهايشان مي گذشت تا مرا سر 
وقت به كلاس برساند. هميشه به من قوت قلب 
مي دادند و مي گفتند اصلًا نتيجه مهم نيس��ت. 
همين كه اينجا هستي ما به تو افتخار مي كنيم. 
من هرچه دارم از پدر و م��ادرم دارم. همين كه 
ايران توانسته به رتبه اول جهان دست پيدا كند، 
تمامش احس��اس افتخار است. نمي دانم چطور 

خدا را بابت اين موفقيت شكر كنم.

در ايران يكي از ش��اخه هاي 
فيزيك در مقطع كارشناسي، 
رش��ته اخترفيزيك اس��ت. 
خيل��ي ج��ا دارد ك��ه در اين 
رشته پيشرفت كنيم، چون 
اين رشته در رشد و پيشرفت 
جهان بسيار مؤثر و مهم است

    رویداد

امام صادق عليه  السلام:
يكی از نصايح لقمان به پسرش 
اين بود كه گفت: »اى پس�رم! 
بخش�ی از روز و شب و ساعات 
خود را براى دانش پژوهی قرار 
ده، زيرا هيچ زيانی را مانند ترك 

آن نخواهی يافت.« 
الأمالي شيخ مفيد: ص 292 ، ح 2

 نشست تخصصي تأثير فناوري هاي نوين 
در هنر عنوان شد 

 كمبود فرهنگ تخیل علمي در ايران
نشس�ت تخصصي تأثير فناوري هاي نوي�ن در هنر با نگاهي 
به نمايش�گاه نقاش�ي »هوش مصنوعي« با حضور جمعي از 
اس�تادان و كارشناس�ان هنري در گالري ماهر برگزار ش�د. 
نشس��ت تخصصي تأثير فناوري هاي نوين در هن��ر با نگاهي به 
نمايشگاه نقاشي »هوش مصنوعي« اثر محمد تيتكانلو، با سخنراني 
مرتضي گ��ودرزي ديباج، فرزاد زادمحس��ن، محم��ود نورايي و 
محمدعلي س��عيدي و با حضور جمعي از استادان و كارشناسان 

هنري در گالري ماهر برگزار شد. 
محمدعلي سعيدي هنرمند و مدير گالري لاله در مورد آثار محمد 
محمدزاده تيتكانلو در رابطه با هن��ر و هوش مصنوعي عنوان كرد: 
كودكي تيتكانلو در خانواده اي سپري شد كه همه آرتيست بودند. 
اصولاً افرادي كه از ابتدا با سينما و هنرهاي نمايشي آشنا مي شوند، 
فضاي كافي براي ايده يابي و خلق آثار هنري دارند و به بانك عاطفي 
خوبي دست پيدا مي كنند. اين بانك عاطفي به آنها كمك مي كند كه 
در دوره هاي مختلف بتوانند مجموعه هاي خوبي را شكل دهند. تنوع 
موضوعي و بافت خاصي كه در آثار هنري تيتكانلو ديده مي شود، آن را 
منحصر به فرد مي كند. عقبه ديگري از اين هنرمند در حوزه عكاسي، 
سينما، مجسمه سازي و ساير دغدغه ها در ناخودآگاه اين هنرمند 
قابل مشاهده است كه مخاطب را به فضاي مابعدالطبيعه، فرا زميني ها، 
آينده و سينماي سوررئاليستي مي برد.  وي اضافه كرد: رنگ ها در آثار 
استاد تيتكانلو به خوبي پخته شده و مي توان گفت دستخط استاد در 
اين پختگي به وضوح قابل مشاهده است. برخي موج هاي تكنولوژيك 
در ذهنيت هنرمند ش��كل مي گيرد و نمود پيش بيني هاي او را در 
آثارش مي بينيم. البته اين ويژگي شامل حال همه نمي شود و برخي 
يك خط را تا پايان عمر ادامه مي دهند، اما هنرمندي كه از او صحبت 
مي كنيم، اينطور نيست و مي توان گفت هر سال زمينه كاري و شيوه 

اجراي آثار هنري خود را تغيير مي دهد. 
در ادامه محمود نورايي، كارشناس و منتقد هنري با بيان اينكه هم 
اكنون ترس ها و هراس هايي در مورد هوش مصنوعي و آينده هنر 
مطرح مي كنند، اظهار كرد: نقد هنر، آفرينش هاي هنري و جريان 
كلي هنر در آينده در مجاورت با هوش مصنوعي شاهد تحولاتي 
خواهد بود. اكنون در ابتداي راه عمومي ش��دن هوش مصنوعي 
هستيم، بنابراين رويكردهايمان با هراس است. هوش مصنوعي 
امروز ترسي را به وجود آورده كه تاريخ هنر مي گويد نبايد خيلي 
از آن بترسيم. اتفاقاً اين تحولات ممكن است محلي براي زايش 
هنرهاي جديد باشد.  وي عنوان كرد: آثار تيتكانلو و تلاشي كه در 
رابطه با پيوند هوش مصنوعي و هنر دارند، ممكن است در آينده 
چنين شرايطي را تجربه كنند. در اين آثار گرچه آشفتگي از منظر 
نقاشانه وجود دارد، اما هراس آور نيس��ت و مخاطب شاهد وجوه 
هراس آوري از آينده در اين آثار نيس��ت و اين نكته بسيار مهمي 
اس��ت. برخي نش��انه هاي اثر به ما خبر از مواجهه با ناشناخته ها 

مي دهد، اما تلاش نقاش حفظ سنت نقاشي است. 
   هوش مصنوعي؛ تجلي رس�وخ تكنول�وژي در ماهيت 

حيات انساني
فرزاد زادمحس��ن، هنرمند معم��ار و عضو فرهنگس��تان هنر در 
ادام��ه درباره كليت مفاهي��م مربوط به ه��وش مصنوعي عنوان 
كرد: هوش مصنوعي يا هوش ماش��ين با داده ه��ا و الگوريتم كار 
مي كند و به همين جهت هوش ماشيني داراي ويژگي هاي هوش 
انس��اني نيس��ت. در پيوند هنر و هوش مصنوعي در سال ۲0۲۳ 
بوريس الداگسن، هنرمند آلماني، با عكسي تحت عنوان »حافظه 
مخدوش« به عنوان برنده جايزه جهاني عكاسي سوني شناخته شد، 
عكسي كه بعد اعلام كرد توسط هوش مصنوعي ساخته شده است. 
پيش از اينكه هنرمند چنين حقيقتي را بيان كند، كسي تفاوت 
هنر واقعي و هوش مصنوعي را نفهميده بود. اين اتفاق باب بسياري 

از بحث ها پيرامون هنر و هوش مصنوعي را باز كرد. 
وي گفت: زماني كه هنر به فلسفه هنر تبديل مي شود، قداست خود را 
از دست مي دهد، بعد از اينكه اصولش در دانشگاه ها به همگان آموزش 
داده شد، به صنعت تبديل مي شود و در دسترس همگان قرار مي گيرد. 
در ابتدا برخي ساده لوحانه مي گفتند فقط از صنعت و تكنولوژي به 
عنوان بستر معناي خودمان در هنر استفاده مي كنيم، اما نمي توان 
اينطور به آن نگاه كرد. تكنولوژي نحوه اي از انكشاف حقيقت است. 
رويكرد آن تجاوز آميز اس��ت و همه چيز در اين دوره در حكم منابع 
است. هايدگر ما را دعوت مي كند چشم در چشم ذات تكنولوژي با آن 
مواجه شويم، چراكه تكنولوژي امري خنثي نيست، بلكه نحوه اي از 
بودن و فكر است و هوش مصنوعي تجلي رسوخ تكنولوژي در ماهيت 
حيات انساني است.  اين كارشناس هنر يادآوري كرد: شاخصه مهم 
آثار تيتكانلو دغدغه مندي و پرسش��گري در تعيين نس��بت انسان 
هنرمند با جهان امروز است. در بيش از ۹0 درصد هنرمندان امروزي 
چنين دغدغه مندي وجود ندارد. مبدأ و مقصد هنرمندان مشخص 
نيست و نمي دانيم مخاطب آنها كيس��ت؟! و اين خلأها را در فرم و 
پيچيدگي هاي فرماليستي پنهان مي كنند. در مواجهه با جهان آثار 
تيتكانلو تنوع و حداكثر انعطاف بخشي به فرم ها و حجم هاي خشن در 
جهت ارائه معناست. چنين ايده اي چالش حداكثري با فرم را مي طلبد 
و تيتكانلو فرم را به حداكثر از نظر قرابت از مفهوم رسانده است. تخيل 
علمي و فضاهاي غريب در آثارش نه تنها براي گفتن سخن نامأنوس 

نيست، بلكه به زندگي امروز مرتبط است.

    دریچه 

گفت و گوي »جوان« با حنانه خرم دشتي، تنها دختر تيم طلايی نجوم ايران
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»اينجا براي از تو نوشتن هوا كم اس�ت؛ دنيا براي از تو سرودن مرا كم اس�ت...«، اين بيت يكي از معروف ترين و 
دلچسب ترين ترانه هاي مرحوم »محمدعلي بهمني« است كه براي يكي از سريال هاي تلويزيوني اجرا شد و در ذهن 
و قلب مردم نشست. مرحوم بهمني، شاعر و ترانه سراي كشورمان روز گذشته پس از مدتي بستري در بيمارستان 
جهان دار فاني را وداع گفت. مصطفي محدثي خراساني از شاعران نام آشناي معاصر است كه سال ها در كنار اين 
شاعر محبوب و توانمند كشورمان فعاليت كرده است. او برايمان از ويژگي هاي منحصر به فرد بهمني مي گويد. 

     گفت وگو  محیا روشن


